
 

 

 

PARK GRABISZYŃSKI. ZIELONA REWALORYZACJA 
STREFA RODZINNA 

Lp. Opinie zebrane podczas spotkania konsultacyjnego – strefa rodzinna 

1 Jaka nawierzchnia bulodromu? 

2 
Bulodrom w okolicy, który powstał nie jest wykorzystywany. Wątpliwość czy ten 
będzie. Czy będzie miejsce na bardziej rozbudowane zawody? 

3 Czy labirynt ze śnieguliczek zostanie? 

4 

Duża liczba drzew do wycinki, w stosunku do niskiej liczby nasadzeń. Czy nie można 
część tych drzew pozostawić do naturalnego ich upadku w strefach nieużytkowanych. 
Nieuzasadnione jest usuwanie biomasy z parku. Propozycja wskazania drzew, które 
są martwe, ale nie trzeba ich wycinać oraz tych, które można położyć. 

5 Propozycja zaprojektowania przeszkód wjazdu na polanę. 

6 
Powinno się zablokować dojazd do pola golfowego. Propozycja uregulowania tego  
w umowie z polem golfowym. 

7 Pytanie o finansowanie realizacji prezentowanego projektu? 

8 
Pytanie o technologię wykonywania napraw nawierzchni ścieżek, które pylą i nie są 
najlepiej wykonane. 

9 
Wejście na Tapicerskiej, wzdłuż Stolarskiej – potrzeba wykonania naprawy 
nawierzchni. 

Lp. Opinie zebrane za pomocą formularza – strefa rodzinna 

1 

1. Nie wiem po co nam "witacz", który powoli ma zarastać. Tablice z regulaminem 
parku powinny być ustawione już dawno nie mówiąc o toaletach oraz koszach na 
śmieci i jednorazowe grille. 

2. Trasa biegowa jest tak poprowadzona, że powoduje nowe "przedepty"(od  
ul. Odkrywców w kierunku pomnika). Organizatorzy kolejnych biegów nie reagują na 
monity i nikt nie pokwapi się, aby poprowadzić ścieżkę dla biegaczy nieco dalej 
normalną trasą. Na koniec sezonu biegowego dojdzie nam do wycinki kolejnych 
dwudziestu dziś zdrowych drzew. 

3. W tym parku wystarczy już placów zabaw. Są one jedynie wykorzystywane przez 
dwa miesiące letnie i to w weekendy. W pozostałe dni rodzice i tak wolą posadzić 
dzieci przed telewizorami i komputerami. Nie łudźmy się, że tworząc kolejne place 
zabaw spowodujemy podniesienie aktywności fizycznej wśród dzieci i ich  rodziców. 
Rodzice "obsiadają" plac zabaw i zajęci są swoimi telefonami!!!!! 

Dlaczego wzorem Niemców z placów zabaw przy przedszkolach, po godzinach ich 
pracy nie mogą korzystać inne dzieci??????? Tam to funkcjonuje idealnie. 



 

 

 

Zamiast budować nowe "cudowne wiewiórko-zjeżdżalnie" doposażmy te, które już 
są. 

4. Kolejne drzewa do wycinki przy powiększeniu wybiegu dla psów!!!! TAM ROSNĄ 
ZDROWE DRZEWA. Czy któryś urzędnik policzył ile psów się tam bawi? W tym błocie 
ani psy ani ich właściciele nie chcą spędzać czasu. Dwukrotnie chciałam zaprowadzić 
psa na ten teren, ale nie chciała przekroczyć granicy furtki. 

5. Strefa biocenotyczna też komuś przeszkadza? Wycinka w Parku Grabiszyńskim 
pokazała nam jak bardzo teren wokół wycinanych drzew jest rujnowany! Będą 
kolejne "łączki" , na których nawet trawa nie rośnie (przykład 200 metrów dalej w 
strefie starego cmentarza). Czy potrzebujemy łączek czy drzew na tym terenie? Na 
postawienie grilli jest już wystarczająco dużo miejsca na łące przed strefą. Okres 
grillowy trwa 2-3 miesiące a drzewa rosną długo. 

6. Od kiedy bule to nasz sport narodowy? W wielu krajach Europy ludzie w to grają 
spontanicznie po prostu na ścieżce, placu.  

7. Siłownia nigdy nie jest  pełna. Chyba, że akurat dzieci nudzą się pozostawione same 
sobie. Mamy wystarczająco dużo siłowni świetnie wyposażonych i obleganych przez 
"korpo-ludków". 

8. Ścianki wspinaczkowe powinny być zabezpieczone i ktoś powinien nadzorować 
wspinaczy. Kto tam będzie siedział 24 h?  

9. Dosadzenia w parku mają również złą sławę. O tym, że te drzewa i krzewy trzeba 
potem długo i intensywnie podlewać zieleń miejska już nie pamięta. 

2 

Nie zgadzam się na wycinkę drzew. Nawet martwe drzewa są ważnym elementem 
ekosystemu. Tablice informacyjne mogłyby wyjaśnić temat dzieciom, które niedługo 
dorosną i będą brały udział w decyzjach dotyczących zieleni. Potrzeba nam tlenu, nie 
igrzysk! 

3 Podoba mi się propozycja rewaloryzacji Strefy Rodzinnej. Głosuję za jej powstaniem. 

4 

Między wybiegiem dla psów, a betonowym murem znajduje się sporo drzew  
i krzewów. Rozszerzenie wybiegu oznaczałoby ich wycięcie/wymarcie. Nie ma co go 
powiększać. Raczej powinno się wysypać piasek lub korę żeby właściciele i ich 
ulubieńcy nie brodzili w bagnie po każdym deszczu. Piasek jest na przykład na 
wybiegu przy ul. Sztabowej i dobrze tam spełnia swoją funkcję. Zamiast powiększenia 
- polepszenie. To nie jest wybieg na blokowisku. Właściciele mają gdzie pójść z psami 
na spacer. 

5 Uważam, ze miejsca do gier, rozbudowa placów zabaw itd. powinna być 



 

 

 

zlokalizowana obok Parku Mamuta. To zaktywizuje ten teren, który dziś tematycznie 
skierowany jest do najmłodszych. Rozbudowa istniejących będzie wymagała 
zmniejszenia drzewostanu w tym miejscu. 

6 

Strefa Rodzinna powinna być rozbudowywana po drugiej stronie Ślęzy, gdzie jest 
duża polana oraz mamut. Jest tam duży obszar do zagospodarowania bez naruszania 
strefy biocenotycznej, która jest m.in. ostoją dla ptaków. Prace planowane w tym 
obszarze powinny mieć na celu przede wszystkim ochronę istniejącej zieleni, która 
kurczy się na terenie parku. Do dzisiaj nie zostały posadzone drzewa zgodnie  
z wydaną zgodą na wycinkę (chociaż termin upłynął w zeszłym roku, a już są 
planowane następne wycinki). Otwarcie strefy biocenotycznej, przerzenie jej skazuje 
tę strefę na zagładę. Absolutnie jestem przeciwna planowanym pracom na tym 
terenie zwłaszcza dotyczącym strefy biocenotycznej. Proszę pomyśleć o 
wykorzystaniu terenu po drugiej stronie rzeki, gdzie nie będzie to szkodzić istniejącej 
zieleni. Wystarczającym obciążeniem są organizowane co tydzień biegi różnego 
rodzaju na tym obszarze z towarzyszącym  festynem na polanie. 

7 

Wydaje mi się, że atrakcje dla kilku grup użytkowników w tak bliskiej odległości od 
siebie to za dużo. Moja propozycja to przeniesienie strefy dla najmłodszych na 
miejsce do buli a tą na przykład naprzeciw wybiegu dla psów. Uzasadniam to też 
specyfiką tego sportu, który wymaga spokoju i skupienia a nie biegających wokół  
i krzyczących dzieci. Umożliwiłoby to trochę luźniejsze zagospodarowanie placu 
zabaw i ewentualnie więcej siedzisk dla opiekunów dzieci, których zwykle w takich 
miejscach jest za mało. Również siedzisk/ławek wymaga tor do buli bo dużo graczy 
jest w podeszłym wieku. 

Na rogu obok łąki rośnie buk, którego potomka chcecie Państwo posadzić obok. Taki 
już istnieje - rośnie u jego podnóża. Myślę, że przesadzenie i utrzymanie będzie 
trudne ale można go zabezpieczyć przed zniszczeniem w miejscu gdzie rośnie. 

Do tego myślę, że w tak dużym parku mało jest kasztanowców, które dzieci 
uwielbiają. 

Na koniec myśl dla niezbędnych nam zapylaczy. Może stworzyć więcej rabat dla nich? 
Łąkę kwietną? Bardzo fajnym miejscem jest trawnik obok wejścia na pole golfowe. 

8 

Chciałbym aby polana była pozostawiona, aby nie była zadrzewiona.  Może ona służyć 
do celów rekreacyjnych, np. gry we freezby,  piłkę czy Slowpitch.  Ewentualnie na 
jakieś drobnej jej części, np. na kilkunastu metrach można by zrobić małe zielone (na 
przykład o długości 10 metrów,  wysokości 3-4 metrów) ogrodzenie w formie zielonej 
ściany porośniętej roślinami,  która pełniłaby funkcję bezpieczeństwa i bardziej 
określała teren do rekreacji i zwiększała jego przydatność.  Obecnie nie ma tam takiej 
bariery, np. dla piłek, które często lecą w runo leśne w tych okolicach. 



 

 

 

9 
Czy można uwzględnić w projekcie nasadzenie przy placu zabaw 4-6 buków 
kolumnowych: czerwonych i zielonych (liście)? 

10 
"wykorzystanie bluszczu oraz nasadzeń z różnych gatunków i odmian lilaków, aby 
ukryć betonowe ogrodzenie" - czy zamiast bluszczu można zastosować jakieś pnącza? 
No i czy konieczne te BETONOWE ogrodzenie? 

11 

Powiększyć, rozbudować i wymienić na nowe urządzenia w placu zabaw.  

Te nowe zabawki powinny być dla dużych, średnich i małych dzieci.   

Zostawić łąki na pikniki.  

Dosadzić  drzewa. 

12 

Zależy mi aby w Strefie Rodzinnej pojawiło się więcej ławek, koszy na śmieci  
i w niedalekiej odległości toaleta. Trudno biegać z dziećmi na drugi koniec parku. 
Fajnie byłoby gdyby Państwo pomyśleli również  o krzewach i drzewach 
zimnozielonych. Tlen i świeże powietrze jest potrzebne cały rok. Liczę również, że  
w całym parku nie  będzie zbyt dużo betonu. Jak  dla mnie mógłby pozostać w takiej 
formie jaki jest. Piękny, dzięki, tajemniczy . 

13 

Projektanci otrzymali zlecenie rewaloryzacji zieleni tymczasem na podstawie 
przedstawionych dotąd projektów można odnieść wrażenie, że po prostu przyrody 
nie lubią. Pomysł usuwania drzew w części leśnej uważam za perwersyjny. Znajdują 
się one w zwartym gąszczu, do którego nikt nie wchodzi. Przedepty to ścieżki saren. 
Nie od parady nazwano tę strefę strefą biocenotyczną. Te martwe drzewa spełniają  
w ekosystemie ważną rolę - inną ma tam drzewo stojące, inną leżące. Abstrahując już 
od faktu, że ścięte drzewa są rozkradane przez okolicznych mieszańców. To nie ma 
sensu. Należy oddać tę strefę przyrodzie. 

W parku Grabiszyńskim znajduje się obecnie pięć placów zabaw 
(Grabiszyńska/Hallera, Al.Romera, Strefa Rodzinna i dwa przy Górce Skarbowców),  
a nieopodal jest Park Mamuta. Nie widzę najmniejszego sensu rozbudowy 
istniejącego placu zabaw. Ścianka wspinaczkowa na placu zabaw przypomina 
utwardzonego gluta z nalepionymi foremkami do babek z piasku. Zabawka -
wiewiórka to koszmarek, poza tym z niewiadomych przyczyn spółkuje ze zjeżdżalnią. 
A może zamiast tych cudów po prostu postawić w Strefie Rodzinnej TOALETY? 
Potrzebują jej dzieci z placu zabaw, seniorzy ćwiczący co rano na placu zabaw i osoby, 
które grillują. 

14 

Uważam, że projekt zmierza w dobrym kierunku, jestem za rozbudową infrastruktury 
o place zabaw i nową zieleń. Chciałbym jednak wyrazić swoje niezadowolenie  
z powodu braku toalet w parku. Z tego co wiem, planowana w tej części parku 
inwestycja z WBO w toaletę, została przeniesiona pod Górkę Skarbowców, czyli 



 

 

 

bardzo daleko. Największe skupiska ludzi pojawiają się w okolicach parkingu P&R  
i tam zdecydowanie brakuje toalet. 

15 Brakuje mi toalet i dobrze, ciekawie zagospodarowanych placów dla dzieci. 

16 
Zgadzam się z założeniami. Istotne jest aby martwe drzewa pozostały jako kłody lub 
stojące. 

 


